
Parlament České republiky

POSLANECKÁ SNĚMOVNA
2024

9. volební období

ZÁPIS
z 36. schůze

Výboru pro zdravotnictví,
která se konala dne 5. června 2024

 v budově Poslanecké sněmovny, Malostranské nám. 7/19, místnost č. 48/Konírna

Přítomni byli: prof. MUDr. Věra Adámková, CSc. 
MUDr. Romana Bělohlávková
MUDr. Milan Brázdil
MUDr. Kamal Farhan
PharmDr. Petr Fifka
Mgr. Josef Flek
MUDr. Miloslav Janulík
MUDr. Vít Kaňkovský
MUDr. David Kasal, MHA
Jan Kuchař
MUDr. Jiří Mašek
Karla Maříková
MUDr. Zdenka Němečková Crkvenjaš, MBA
Mgr. Martina Ochodnická
Mgr. Jana Pastuchová
MUDr. Tom Philipp, Ph.D., MBA
Bc. Petra Quittová
doc. MUDr. Bohuslav Svoboda, CSc.
Mgr. Michaela Šebelová
prof. MUDr. Julius Špičák, CSc.
MUDr. Iveta Štefanová
MUDr. Róbert Teleky
Ing. Antonín Tesařík
Mgr. Renáta Zajíčková

Omluveni: PhDr. Ivana Mádlová, Ph.D., MBA

Schůzi výboru zahájila předsedkyně výboru Zdenka Němečková Crkvenjaš, která přivítala
všechny hosty, zmínila konání souběžných akcí, které vyžadují chvilkovou přítomnost členů
výboru a seznámila přítomné s programem schůze a dala o něm hlasovat. Nebyly předloženy
žádné návrhy na rozšíření pořadu.
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1) Závěrečný účet za rok 2023 – kapitola 335 Ministerstvo zdravotnictví ČR 
2) Zdravotně  pojistné  plány  zdravotních  pojišťoven  na  rok  2024  s  vyjádřením vlády

spolu s hodnocením zdravotně pojistných plánů na rok 2024 a tabulkovými přílohami
(sněmovní tisk 674) 

3) Vládní návrh zákona, kterým se mění zákon č. 48/1997 Sb., o veřejném zdravotním
pojištění a o změně a doplnění některých souvisejících zákonů, ve znění pozdějších
předpisů (sněmovní tisk 669) 

4) Petice č. 57/P/2024 „Petice za příspěvek na léčbu celiakie“ 
5) Informace MZ ČR o dalším vývoji, gesci a uplatnění hygienických stanic v dalším

období 

6) Sdělení předsedkyně  

7) Různé  
8) Termín další schůze výboru 

Proběhlo hlasování o programu: PRO: 11, PROTI: 0, ZDRŽELO SE: 0. Pořad schůze byl
schválen (Usnesení č. 139)

Ověřovatelem 36. schůze byla pověřena paní poslankyně Karla Maříková.

Proběhlo hlasování o ověřovateli: PRO: 11, PROTI: 0, ZDRŽELO SE: 0. Ověřovatelka byla
schválena.

AD1) Závěrečný účet za rok 2023 – kapitola 335 Ministerstvo zdravotnictví ČR 

(zvukový záznam 00:02:18 – 00:12:04)

Zdravotně  pojistné  plány  za  Ministerstvo  zdravotnictví  uvedla  Ing.  Klára  Roubalová,
ředitelka odboru finančního MZ, která uvedla, co bylo podkladem pro státní závěrečný účet
kapitoly 335,  který byl také schválen Ministerstvem financí,  komu byly jednotlivé částky
přikázány. V roce 2023 byl schválen rozpočet příjmů 5 mld. 577 mil. 439 tisíc a schválený
rozpočet výdajů ve výši 15 mld. 592 mil. 522 tisíc. Ve srovnání s r. 2022 byl rozpočet o 2,2
mld. vyšší, během r. 2023 byl upraven. 

Zpravodaj výboru k tomuto materiálu posl. J. Kuchař konstatoval, že porovnávat jednotlivé
roky závěrečného účtu či rozpočtu není jednoduché, vzhledem k stoupání cen energií a dalších
položek. Jeho případné dotazy a nejasnosti mu osvětlilo Ministerstvo financí. Zpráva MZ je
v pořádku. 
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Předsedkyně  výboru  otevřela  rozpravu,  do  které  se  nikdo  nepřihlásil  a  zpravodaj  výboru
načetl návrh usnesení:

„Po úvodním slovu ředitelky Odboru finančního Ing. Kláry Roubalové, zpravodajské 
zprávě poslance Jana Kuchaře a po rozpravě

Výbor pro zdravotnictví Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR

I. s o u h l a s í  se státním závěrečným účtem České republiky za rok 2023, kapitola 335
– Ministerstvo zdravotnictví ČR ve výši příjmů 6 826 896,96 tis. Kč a ve výši výdajů
21 468 945,65 tis. Kč;

I I . d o p o r u č u j e Poslanecké sněmovně, aby státní závěrečný účet České republiky
za  rok  2023,  kapitola  335 –  Ministerstvo  zdravotnictví  ČR s c h v á l i l a  ve  výši
příjmů a výdajů podle bodu I.;

III. z m  o  c  ň  u  j  e zpravodaje  výboru,  aby  s tímto  usnesením  seznámil  schůzku
zpravodajů ke státnímu závěrečnému účtu České republiky za rok 2023.“

Předsedkyně výboru dala o tomto usnesení hlasovat:

Proběhlo hlasování o vystoupení veřejnosti: PRO: 16, PROTI: 0, ZDRŽELO SE: 0. Usnesení
č. 140 bylo schváleno

Bod byl ukončen.

AD2) Zdravotně pojistné plány zdravotních pojišťoven na rok 2024 s vyjádřením vlády
spolu s hodnocením zdravotně pojistných plánů na rok 2024 a tabulkovými přílohami 
(sněmovní tisk 674) 
(zvukový záznam 00:12:05 – 00:19:37)

Bod uvedla předsedkyně výboru Zdenka Němečková Crkvenjaš a předala slovo Mgr. Janu
Zapletalovi,  řediteli  Odboru dohledu nad zdravotním pojištěním MZ,  který představil
zdravotně  pojistné  plány.  Konstatoval,  že  všechny  pojistné  plány  byly  v určené  lhůtě
schváleny samosprávnými orgány a byly shledány v souladu s právními předpisy, veřejným
zájmem  a  úhradovou  vyhláškou  na  r.  2024  a  vláda  s nimi  vyjádřila  souhlas.  Hodnocení
vycházelo  ze  sumarizace  dat  tabulkových  příloh  jednotlivých  zdravotně  pojistných  plánů
zdravotních pojišťoven. Vzrostla částka za pojištěnce, došlo ke zvýšení minimální mzdy. 

Zpravodaj  výboru  k tomuto  materiálu  posl.  Tom Philipp  konstatoval,  že  zpráva  zástupce
Ministerstva zdravotnictví byla velice podrobná a nemá k ní žádné připomínky, ukázala směr,
kterým se vývoj ve zdravotnictví bude pravděpodobně vyvíjet. 

Předsedkyně  výboru  Zdenka Němečková Crkvenjaš otevřela  diskusi,  do  které  se  nikdo
nepřihlásil. 

Zpravodaj  tisku posl.  Tom  Philipp načetl  návrh  usnesení,  o  kterém  dala  následně
předsedkyně výboru Zdenka Němečková Crkvenjaš hlasovat:
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„Po úvodním slovu ředitele Odboru dohledu nad zdravotním pojištěním Mgr. Jana Zapletala,
zpravodajské zprávě poslance MUDr. Toma Philippa, Ph.D., MBA a po rozpravě 

Výbor pro zdravotnictví Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 
I. d o p o r u č u j e  Poslanecké sněmovně, aby přijala následující usnesení: 

„Poslanecká sněmovna schvaluje zdravotně pojistné plány zdravotních pojišťoven na
rok 2024 s vyjádřením vlády spolu s hodnocením zdravotně pojistných plánů 2024 a
tabulkovými přílohami (sněmovní tisk 674);

II. p o v ě ř u j e  předsedkyni  výboru,  aby  toto  usnesení  předložila  předsedkyni
Poslanecké sněmovny;

III. z m o c ň u j e  zpravodaje  výboru,  aby  se  stanoviskem  výboru  seznámil  schůzi
Poslanecké sněmovny.“

Proběhlo hlasování o navrženém usnesení: PRO: 17, PROTI: 0, ZDRŽELO SE: 0. Usnesení
č. 141 bylo schváleno.

Bod byl ukončen

AD3)  Vládní  návrh  zákona,  kterým  se  mění  zákon  č.  48/1997  Sb.,  o  veřejném
zdravotním pojištění  a  o změně a doplnění  některých souvisejících zákonů,  ve znění
pozdějších předpisů (sněmovní tisk 669) 

(zvukový záznam 00:19:38 – 00:27:08)

Bod uvedla předsedkyně výboru a slovo předala náměstkovi ministra zdravotnictví 
J. Dvořáčkovi, k uvedení zprávy k tomuto bodu. Ten uvedl, že touto novelou se do právního
řádu  ČR  implementuje  evropské  nařízení  o  hodnocení  zdravotnických  technologií.  Toto
evropské  nařízení  stanoví  rámec  pro  podporu  spolupráce  států  EU   v oblasti  klinického
hodnocení  a  zdravotnických  technologií,  a  to  s cílem  dosažení  vyšší  ochrany  pacientů  a
zajištění  hladkého  fungování  vnitřního  trhu,  pokud  jde  o  humánní  léčebné  přípravky  a
zdravotnické prostředky a diagnostické prostředky in vitro. Obsahem novely je také výměna
informací mezi ČR a státy EU.

Z důvodu  dočasné  nepřítomnosti  zpravodaje  výboru  k tomuto  tisku  P.  Fifky  (přijímání
rakouské  delegace)  se  ujala  této  role  předsedkyně  výboru,  která  konstatovala,  že  zpráva
náměstka Dvořáčka byla podrobná a doplnila,  že do současné doby nebyly podány žádné
pozměňovací návrhy k tomuto tisku. 

Otevřela  obecnou  rozpravu  k tomuto  bodu,  do  které  se  přihlásila  posl.  V.  Adámková
s otázkou  na  způsob  kontroly  a  zda  budou  zapojeny  i  soukromé  subjekty.  Na  její  dotaz
odpověděl  náměstek  ministra  zdravotnictví  J.  Dvořáček s tím,  že  kontrola  bude  zcela
v působnosti  Ministerstva  zdravotnictví  a  Státního  ústavu  pro  kontrolu  léčiv. Nepočítá  se
zapojením  soukromých  subjektů.  Doplnila  ho  ředitelka  odboru  léčiv  a  zdravotnických
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prostředků  MZ  D.  Rrahmaniová s tím,  že  celkové  hodnocení  bude  odesíláno  až
s vyhodnocením SÚKLu, který přebírá garanci. 
Obecná rozprava byla poté ukončena a předsedkyně výboru otevřela rozpravu podrobnou, do
které se nikdo nepřihlásil. 

Poté předsedkyně výboru načetla usnesení: 

„Po  úvodním  slovu  náměstka  ministra  zdravotnictví  Mgr. Jakuba  Dvořáčka,  MHA,
LL.M.,  zpravodajské  zprávě  MUDr.  Zdenky  Němečkové  Crkvenjaš,  MBA  zastupující
zpravodaje PharmDr. Petra Fifku a po rozpravě

Výbor pro zdravotnictví Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR
I. d o p o r u č u j e  Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR, aby vyslovila souhlas

s vládním  návrhem  zákona,  kterým  se  mění  zákon  č.  48/1997  Sb.,  o  veřejném
zdravotním pojištění a o změně a doplnění některých souvisejících zákonů, ve znění
pozdějších předpisů (sněmovní tisk 669); 

II. z m o c ň u j e zpravodaje výboru poslance PharmDr. Petra Fifku, aby ve spolupráci  
s navrhovatelem  a  legislativním  odborem  Kanceláře  Poslanecké  sněmovny  PČR
popřípadě navrhl i další nezbytné úpravy podle § 95 odst. 2 zákona o jednacím řádu
Poslanecké sněmovny;

III. p  o  v ě  ř  u  j  e   zpravodaje  výboru  poslance  PharmDr.  Petra  Fifku,  aby  se
stanoviskem výboru seznámil schůzi Poslanecké sněmovny.“

    Proběhlo hlasování o navrženém usnesení: PRO: 17, PROTI: 0, ZDRŽELO SE: 0. Usnesení 
č. 142 bylo schváleno.

Bod byl ukončen.

Vzhledem k nepřítomnosti petentů k dalšímu bodu navrhla předsedkyně výboru předřadit bod
5 a dala o tom hlasovat:

Proběhlo  hlasování  o  předřazení  bodu:  PRO:  16,  PROTI:  0,  ZDRŽELO  SE:  0.  Bylo
schváleno

AD5) Informace MZ ČR o dalším vývoji, gesci a uplatnění hygienických stanic v dalším
období 
___________________________________________________________________________
(zvukový záznam 00:27:45 – 1:18:10)

Bod uvedla  předsedkyně výboru Z. Němečková Crkvenjaš s tím, že bod byl zařazen na
žádost posl. V. Adámkové a předala slovo zástupci Ministerstva zdravotnictví M. Fošumovi,
řediteli  Odboru  veř.  zdraví.  Ten přednesl  zprávu  ke  stavu  novely  zákona  258/200 Sb.,
kterým se, mimo jiné řeší také chod hygienických stanic. Přednesl prezentaci „Informace o
aktuálním stavu novely zákona č. 258/200 Sb., vývoj, gesce a uplatnění hygienických stanic,
která je přílohou tohoto zápisu. Konstatoval, že novela je v současné době v meziresortním
připomínkovém řízení a připomínky jsou vypořádávány. 

5



Jeho vystoupení  přerušila  posl.  V. Adámková s tím,  že  na  novelu  zákona se neptala,  ale
žádala zprávu o dalším vývoji hygienických stanic, které nejsou řádně propojeny. Připojil se
také posl. K. Farhan s tím, že toto bylo představeno poslancům již minulý rok. 

Ředitel M. Fošum upřesnil konkrétní kroky. Novela zákona by měla být předložena do PSP
cca kolem září 2024. Cílem je vytvořit státní hygienickou službu, která bude metodicky řídit
jednotlivé krajské hygienické stanice. 

Diskuse  se  zúčastnili,  i  opakovaně,  poslanci:  V. Adámková,  K.  Farhan,  D.  Kasal,  M.
Brázdil a J. Mašek.  Na jejich dotazy odpovídal ministr zdravotnictví V. Válek (propojení
systému jednotlivých zdravotnických zařízení od r. 2027, nabídl konání kulatého stolu k této
problematice) a ředitel odboru M. Fošum. Předsedkyně výboru navrhla jednání uspořádat na
Ministerstvu zdravotnictví a zároveň navrhla usnesení a dala o něm hlasovat:

„Po úvodním slovu místopředsedkyně Výboru pro zdravotnictví prof. MUDr. Věry Adámkové,
CSc., ředitele Odboru ochrany veřejného zdraví Mgr. Matyáše Fošuma a po diskusi
Výbor pro zdravotnictví Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR

b e r e n a v       ě d o m í informaci Ministerstva zdravotnictví o dalším vývoji,  gesci a  
uplatnění hygienických stanic v dalším období.“

Proběhlo hlasování o usnesení: PRO: 16, PROTI: 0, ZDRŽELO SE: 1. Usnesení č. 143 bylo
schváleno. 

Bod byl ukončen.

AD4) Petice č. 57/P/2024 „Petice za příspěvek na léčbu celiakie“ 
___________________________________________________________________________
(zvukový záznam 1:18:20 – 1:48:50)

Tento  bod  bod  uvedl  posl.  P.  Fifka,  jako  zástupce  Petičního  výboru,  kde  byla  petice
projednávána 23. 4. 2024, kdy proběhlo veřejné slyšení, které se zúčastnili zástupci petentů,
kteří požádali o zavedení finančního příspěvku na bezlepkové potraviny z fondu veřejného
zdravotního pojištění.  Po vstřícné rozpravě přijal  Petiční výbor usnesení,  které posl.  Fifka
přečetl, o ve kterém doporučil Petiční výbor tuto petici projednat na Výboru pro zdravotnictví.

Předsedkyně  výboru  dala  hlasovat  o  vystoupení  veřejnosti,  aby  mohli  vystoupit  zástupci
petentů:

Proběhlo hlasování o usnesení: PRO: 18, PROTI: 0, ZDRŽELO SE: 0. Vystoupení veřejnosti
bylo schváleno.

Předsedkyně  výboru  vyzvala  petenty  k vystoupení:  vystoupil  zástupce  Společnosti  pro
bezlepkovou dietu Jiří Jakub Zevl, který vysvětlil pojem bezlepková dieta a jaká přísná
omezení se jí týkají a zejména její finanční náročnost. Seznámil přítomné také s příběhy a
komentáři celiaků. Za pracovní skupinu Celiakie při České gastroenterologické společnosti ho
doplnil dr. Pavel Kohout, který vyzdvihl zejména cílený screening celiakie. 
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K tomuto vystoupil za Ministerstvo zdravotnictví  J. Zapletal, ředitel odboru dohledu nad
zdravotním pojištěním, který uvedl, jaké kroky ministerstvo koná v této věci a v jakém je
kontaktu s petenty. Doplnil ho ministr zdravotnictví V. Válek.

Diskuse se zúčastnil posl. D. Kasal, R. Bělohlávková a V. Adámková. 

Předsedkyně  výboru  Z.  Němečková  Crkvenjaš  přečetla  návrh  usnesení,  o  kterém dala
vzápětí hlasovat:

Proběhlo hlasování o usnesení: PRO: 16, PROTI: 0, ZDRŽELO SE: 9. Usnesení č. 144 bylo
schváleno

Bod byl ukončen.

AD6) Různé

(zvukový záznam 1:48:55)

V rámci tohoto bodu vystoupili poslanci se svými sděleními a dotazy:

M. Brázdil – odměny zdravotníkům byly, navzdory metodickým pokynům MZ, vyplaceny ze
mzdy, tedy kráceny. Nejvyšší soud rozhodl, že nebylo postupováno správně. Jak bude toto
napraveno.  (odpověď  náměstek  Policar:  MZ s rozsudkem Nejvyššího  soudu  nesouhlasí  –
týkalo  se  zaměstnanců  ZZS  z dotace,  která  byla  poskytnuta.  Ministerstva  se  toto  netýká,
peníze byly poskytnuty.)

D. Kasal – dotaz na nedostatek BCG vakciny na trhu, špatně přehledný software (ministr V.
Válek poděkoval za podnět, prošetří.)
P. Kuchař – nedostatek lékařů v Karlovarském kraji, 423 nezaregistrovaných dětí v jednom
městě, které nemají šanci zaregistrovat se u dětského lékaře. Upozornil na konání kulatého
stolu k „Přeshraniční spolupráci“. Diskuse k tomu tématu se zúčastnili, i opakovaně, poslanci:
D. Kasal, R. Bělohlávková, V. Adámková, Z. Němečková Crkvenjaš a ministr V. Válek. 

M. Janulík – problém důchodové reformy, navrhl projednat ST 704, který se týká zákona o
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sociálních službách. 

Předsedkyně výboru přislíbila na další schůzi pozvat ředitelku IPVZ. 

Předsedkyně výboru Zdenka  Němečková  Crkvenjaš  poděkovala  všem  zúčastněným,
konstatovala, že příští schůze Výboru pro zdravotnictví by se měla konat 19. 6. 2024 a tuto
schůzi výboru ukončila.

Příloha: prezentace Mgr. M. Fošuma_ Informace o aktuálním stavu novely zákona č. 258/200 
Sb., vývoj, gesce a uplatnění hygienických stanic.

Zapsala: M. Nejdlová
Za správnost: Mgr. Martin Blažek

 

   Karla Maříková, v. r.      MUDr. Zdenka Němečková Crkvenjaš, MBA, v. r. 
    ověřovatelka výboru                 předsedkyně výboru
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